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BRM.0003.26.2017

Andrzej Kalinowski 
Radny Rady Miasta Legionowo

Dot.: Interpelacji Radnego Rady Miasta Legionowo Andrzeja Kalinowskiego

W odpowiedzi na interpelację Radnego Rady Miasta Legionowo Andrzeja Kalinowskiego
z dnia  22.11.2017  r.,  dotyczącą  działań  Pełnomocnika  ds.  jakości  powietrza  i  gospodarki
niskoemisyjnej, informuję, co następuje.

Zakres obowiązków Pełnomocnika ds jakości powietrza i gospodarki niskoemisyjnej określa
zarządzenie nr 51/2017 Prezydenta Miasta Legionowo. Są to:

1) podejmowanie i koordynowanie działań w zakresie poprawy jakości powietrza,
2) podejmowanie i koordynowanie działań w zakresie wdrażania gospodarki niskoemisyjnej,
3) obsługa mieszkańców w zakresie dofinansowania przedsięwzięć ekologicznych,
4) promowanie odnawialnych źródeł energii,
5) edukacja  mieszkańców  w  zakresie  gospodarki  niskoemisyjnej  oraz  zanieczyszczenia

powietrza,
6) współdziałanie  z  Wojewódzkim  Inspektoratem  Ochrony  Środowiska  przy  tworzeniu  i

prowadzeniu państwowego monitoringu środowiska,
7) wydawanie  decyzji  nakładającej  na  użytkownika  urządzenia  obowiązku  prowadzenia

pomiarów wielkości emisji,
8) przyjmowanie wyników pomiarów wielkości emisji,
9) przyjmowanie  zgłoszeń  przez  prowadzącego  instalację,  z  której  emisja  nie  wymaga

pozwolenia,
10) planowanie i  organizacja zaopatrzenia w ciepło,  energię elektryczną i  paliwa gazowe na

obszarze Gminy poprzez opracowywanie założeń i  planu zaopatrzenia w ciepło,  energię
elektryczną i paliwa gazowe na terenie Gminy,

11) propagowanie działań związanych z poprawą efektywności energetycznej w celu ochrony
środowiska naturalnego, zapisanych w ustawie o efektywności energetycznej.

Ze względu na przekroczone dopuszczalne poziomy niektórych zanieczyszczeń powietrza w
Legionowie, najważniejszym zadaniem Pełnomocnika są działania mające na celu poprawę jakości
powietrza  w  Legionowie.  Należy  zwrócić  uwagę,  że  działania  skutkujące  ograniczeniem ilości
zanieczyszczeń w powietrzu są komplementarne z gospodarką niskoemisyjną i przyczyniają się do
zmniejszenia zużycia energii oraz wielkości emisji dwutlenku węgla.

Od dnia 30.01.2017 do dnia 22.11.2017 Pełnomocnik wykonał następujące zadania:
1) przyjął i załatwił sprawy związane z 97 wnioskami o udzielenie dotacji na wymianę pieców

na paliwa stałe  na ekologiczne źródła ciepła,  wskutek czego podpisano z mieszkańcami
umowy na dotacje na łączną kwotę 675 021,98 zł. 
Program ten jest  realizowany od listopada 2015 r.  Do tej  pory skorzystało  z  niego 198
mieszkańców, zaangażowano w budżecie  gminy umowy na  łączną  kwotę 1 525 196 zł.
Wymiana pieców jest najskuteczniejszym sposobem ograniczenia niskiej emisji na terenie
Legionowa, 



2) opublikował  kilkanaście  artykułów  poświęconych  ochronie  środowiska,  w  których
przybliżył  społeczeństwu  Legionowa  tematykę  związaną  w  szczególności  z  ochroną
powietrza oraz gospodarką niskoemisyjną, na łamach miesięcznika „Moje Legionowo” oraz
tygodnika „Miejscowa”,

3) brał  udział,  razem  ze  Strażą  Miejską  w  Legionowie,  w  kontrolach  spalania  odpadów,
opracowywał zestawienia na podstawie wyników kontroli. 
W latach 2015-2017 przeprowadzono 1248 kontroli spalania odpadów, w 20 przypadkach
wystawiono mandaty karne,

4) brał  udział,  wraz  z  pracownikami  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w  Legionowie  oraz
przedstawicielem  stowarzyszenia  Legionowski  Alarm  Smogowy,  w  oględzinach  źródeł
ciepła w domach jednorodzinnych na terenie Gminy Miejskiej Legionowo,

5) uczestniczył w konsultacjach uchwały nr 162/17 Sejmiku Województwa Mazowieckiego z
dnia  24  października  2017  r.  w  sprawie  wprowadzenia  na  obszarze  województwa
mazowieckiego ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje
spalanie paliw,

6) współtworzył dział ochrona powietrza na stronie internetowej Urzędu Miasta Legionowo
www.legionowo.pl, w którym  publikowane są aktualne wyniki pomiarów, prognozy stężeń
zanieczyszczeń,  prezentowane  są  istotne  informacje  dotyczące  jakości  powietrza  w
Legionowie i działań zmierzających do jego poprawy,

7) zrealizował zakup i użyczenie Komendzie Powiatowej Policji w Legionowie dymomierza
optycznego (urządzenia do kontroli spalin samochodów wyposażonych w silniki diesla),

8) nadzorował  wykonanie  badań  termowizyjnych  40  domów  jednorodzinnych  na  terenie
Legionowa.
Program będzie kontynuowany w 2018 r.,

9) uczestniczył w przygotowaniu programu rewitalizacji Gminy Miejskiej Legionowo,
10) przygotowywał  do  publikacji  na  stronie  internetowej  www.legionowo.pl informacje  na

temat jakości powietrza w Legionowie otrzymane z Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony
Środowiska,  ostrzeżenia  przekazywane  przez  Mazowieckie  Wojewódzkie  Centrum
Zarządzania Kryzysowego w Warszawie, informacje na temat odnawialnych źródeł energii i
możliwości  pozyskania  przez  społeczeństwo,  przedsiębiorców  oraz  instytucje
dofinansowania na ten cel,

11) informował  gminne  placówki  oświatowe  o  ostrzeżeniach  dotyczących  złej  jakości
powietrza, 

12) współorganizował, wraz z dyrektor Powiatowego Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych im.
Jerzego  Siwińskiego  w  Legionowie,  Dorotą  Kurowską,  debatę  w  Centrum
Komunikacyjnym „Technologie przyjazne środowisku – kogeneracja, trigeneracja” mającą
na celu upowszechnienie i popularyzację odnawialnych źródeł energii.  W debacie wzięli
udział:
a) dyrektor PZSP w Legionowie Zofia Kurowska,
b) Pełnomocnik ds jakości powietrza i gospodarki niskoemisyjnej Marcin Galoch, który

przedstawił  prezentację  „Efekt  cieplarniany  –  dlaczego  inwestujemy  w  odnawialne
źródła energii” oraz „Dotacje na rozwój odnawialnych źródeł energii”,

c) uczniowie PZSP w Legionowie którzy przedstawili  prezentacje  „Jak ciepło trafia  do
Twojego mieszkania” oraz „Ciepło systemowe zamiast dymiących kominów”,

d) uczniowie zespołu szkół z Soest (Niemcy) którzy przedstawili prezentację „Ekologiczny
transport-czysta  energia”  oraz  omówili  efekty  projektu  realizowanego  w  ramach
programu Erasmus+,

e) dr  inż.  Patryk  Chaja  z  Instytutu  Maszyn  Przepływowych  PAN  Zakład  Energetyki
Rozproszonej  w  Jabłonnie  który  zaprezentował  informacje  na  temat  jednego  z
najnowocześniejszego  w  Europie  centrum  badawczego  poświęconego  odnawialnym
źródłom energii i wskazał na możliwości współpracy na różnych płaszczyznach,

f) Maciej  Kundzicz  z  przedsiębiorstwa Premii  sp.  z  o.o.  Który  przedstawił  prezentację
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„Czy warto inwestować w OZE”,
g) Adrian Małachowski z przedsiębiorstwa Ekoinstalhome który przedstawił prezentację

„Wykorzystanie źródeł OZE w gospodarstwach domowych”,
13) prowadzi,  wraz  z  pracownikami  Referatu  Komunikacji  Społecznej,  stronę  na  portalu

internetowym  Facebook  „Nie  truj  daj  oddychać”  dedykowaną  wymianie  informacji  z
mieszkańcami na temat jakości powietrza w Legionowie i możliwości jego poprawy,

14) opracowywał  merytorycznie  treść  ulotek  i  innych  materiałów  informacyjnych  dla
mieszkańców dotyczących powierzonego zakresu obowiązków,

15) zainicjował  wprowadzenie  do  oferty  składu  węgla  przy  Przedsiębiorstwie  Energetyki
Cieplnej  „Legionowo”  sp.  z  o.o.  koksu  opałowego  (paliwa,  które  pod  względem ilości
emitowanych  zanieczyszczeń  jest  jednym  z  najbardziej  ekologicznych  z  dostępnych  na
rynku paliw stałych),

16) uczestniczył  w  licznych  spotkaniach  z  mieszkańcami,  uczniami,  przedsiębiorcami  i
instytucjami w zakresie tematycznym odpowiadającym powierzonym obowiązkom.

W odpowiedzi na postawione w interpelacji pytanie „Jaki jest efekt pracy Pełnomocnika po
prawie  10  miesiącach  pracy”  należy  podkreślić,  że  oczekiwanym  efektem  jest  kompleksowa,
długotrwała  poprawa  jakości  powietrza  w  Legionowie.  Średnioroczne  stężenie  pyłu  PM2,5  w
2014 r.  wyniosło  31,41  µg/m3 i  o  6,41  µg/m3  przekraczało  dopuszczalną  normę wynoszącą  25
µg/m3, natomiast w  2015 r. wyniosło 32,18 µg/m3 i o 7,18 µg/m3 przekraczało dopuszczalną normę

Tymczasem, z porównania danych pochodzących z sieci państwowego monitoringu wynika,
że  w Legionowie  w okresie  od  30  stycznia  2017 r.  do  22.11.2017 r.  zanotowano najniższe  w
województwie mazowieckim stężenie pyłu PM2,5. Stężenia te wynosiły odpowiednio:

a) Radom, ul. Tochtermana: 22,5 µg/m3,
b) Siedlce ul. Konarskiego 17,3 µg/m3,
c) Otwock ul. Brzozowa 23,8 µg/m3,
d) Konstancin-Jeziorna ul. Wierzejewskiego 19,6 µg/m3,
e) Warszawa ul. Wokalna 18,0 µg/m3,
f) Warszawa al. Niepodległości 25,6 µg/m3,
g) Warszawa ul. Marszałkowska 25,5 µg/m3,
h) Piastów ul. Pułaskiego 20,1 µg/m3,
i) Żyrardów ul. Roosevelta 20,5 µg/m3,
j) Płock ul. Reja 18,8 µg/m3,
k) Legionowo Zegrzyńska 16,2   µ  g/m  3  .  

Na powyższych stacjach prowadzone są ciągłe, automatyczne pomiary stężenia pyłu PM2,5.
Jak wynika z poniższego wykresu, w Legionowie doszło, na tle innych mazowieckich miejscowości
w których znajdują się stacje monitoringu jakości powietrza, do znaczącego obniżenia stężeń pyłu
zawieszonego PM2,5

Dodatkowo,  na  3  stacjach  pomiarowych  w województwie  mazowieckim prowadzone są
pomiary  stężeń  pyłu  PM2,5  metodą  manualną.  Wyniki  tych  pomiarów  są  publikowane  z
kilkutygodniowym opóźnieniem, niemniej, na dzień pisania odpowiedzi na interpelację, wynosiły
one:

a) Warszawa ul. Kondratowicza, za okres od 30.01.2017 do 05.11.2017 - 17,7 µg/m3,
b) Radom ul. Hallera za okres od 30.01.2017 do 07.11.2017 - 20,2 µg/m3,
c) Płock ul. Królowej Jadwigi  za okres od 30.01.2017 do 13.11.2017 - 18,7 µg/m3,
d) Legionowo Zegrzyńska 16,2   µ  g/m  3  .  

a więc były znacząco wyższe niż stężenia odnotowane w Legionowie.



Poniższy wykres, oparty o dane GIOŚ (dla 2017 r. dane dla okresu styczeń-listopad) wskazuje na
stałą, znaczącą poprawę jakości powietrza w Legionowie w ciągu ostatnich dwóch lat.

Jak  wynika  z  powyższego  wykresu,  w  porównaniu  do  pozostałych  gmin  województwa
mazowieckiego,  w Legionowie  nastąpiła  największa  poprawa  jakości  powietrza,  szczególnie  w
zakresie stężenia pyłu PM2,5. Tak wyraźna poprawa jakości powietrza w Legionowie potwierdza
słuszność  prowadzonej  przez  władze  Gminy  Miejskiej  Legionowo  polityki  przeciwdziałania
nadmiernemu  zanieczyszczeniu  powietrza,  a  w  szczególności  działań  podejmowanych  przez
Pełnomocnika. 

Należy również podkreślić,  że  działalność  mgr inż.  Marcina  Galocha,  pełnomocnika ds.
jakości  powietrza  i  gospodarki  niskoemisyjnej  spotyka  się  z  niezwykle  życzliwymi  opiniami
mieszkańców  Legionowa.  Świadczą  o  tym  opinie  mieszkańców  opublikowane  na  stronie
internetowej  www.facebook.com/nietrujdajoddychac (wpis  z  dnia  30  października  2017  r.)
dotyczące programu wymiany pieców.

z up. Prezydenta Miasta
Marek Pawlak

Zastępca Prezydenta Miasta

Do wiadomości:
Przewodniczący Rady Miasta Legionowo Janusz Klejment
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